
da iako su obje pretpostavke
jednako šokantne za današnju
fiziku, u sluèaju potvrde izmi-
jenjenih teorija, oèekuje se
njihova brza prilagodba budu-
æim teorijama materijalnog
svijeta koji nas okru�uje.

Promjene koje bi varijabilna
brzina svjetlosti donijela bile
bi nalik onima koje su u fizici
nastale kad je Einstein posta-
vio svoju teoriju relativnosti.
Jedna od moguænosti je da bi
promjene u kvantnoj teoriji
utjecale samo na tumaèenja
cjelokupne mehanike svemi-
ra, na njegov nastanak i evolu-
ciju. Teorija relativnosti iona-
ko nema utjecaja na svijet u
kojem �ivimo, jer se radi male
brzine kretanja Zemlje kroz
svemir u našem sustavu prim-
jenjuje klasièna Newtonova
mehanika. Takoðer bi se ko-
naèno moglo objasniti zašto su
dva udaljena kraja svemira to-
liko slièna, iako svjetlost zbog
stalne brzine ne mo�e stiæi s
jednog na drugi kraj. Mo�da
je èak i davni ljudski san o pu-
tovanju br�em od svjetlosti i
istra�ivanju udaljenih svjeto-
va ostvariv?

njenje Webbovih rezultata iza-
brali promjenjivu brzinu svje-
tlosti. U sluèaju da se naboj
elektrona mijenjao tijekom
vremena sve spoznaje o svije-
tu kakvog poznajemo bile bi
bitno narušene pa je logièniji i
manje »opasan« izbor preispi-
tati Einsteinovu teoriju o stal-
nosti brzine svjetlosti. Za dobi-
vanje konaènih rezultata aus-
tralski znanstvenici posebnu
pa�nju posvetili su ispitivanju
crnih rupa, tijela ogromne
gravitacijske sile i moguæih
spojnih toèaka udaljenih dije-
lova svemira.

Moguænost da se naboj elek-
trona ili brzina svjetlosti mo�-
da mijenjala kroz vrijeme, sa-
ma je po sebi dovoljno zani-
mljiva znanstvenom svijetu.
Pritom je va�no napomenuti

senberga i genija astrofizike
Stephena Hawkinga.

Teorija o promjenjivoj brzi-
ni svjetlosti temelji se na pro-
matranjima kvazara astrono-
ma Johna Webba. Webb je na
kvazaru udaljenom 12 milijar-
di svjetlosnih godina od Ze-
mlje primijetio da apsorbira
»krivu« vrstu fotona iz meðuz-
vjezdanih oblaka. Struktura
atoma koji su emitirali mjere-
ne fotone drukèija je od poz-
nate, a valna duljina fotona
vremenski je promjenjiva. Ovi
se rezultati mogu tumaèiti ili
promjenjivim nabojem elek-
trona ili promjenjivom brzi-
nom svjetlosti. Primjenom
drugog zakona termodinami-
ke, koji ka�e da se ne mo�e
dobiti nešto iz nièeg, austral-
ski su znanstvenici kao objaš-

vanje svemira u kojem �ivimo
ne bi bilo potpuno opisano bez
Opæe teorije relativnosti, koju
je 1916. godine postavio Albert
Einstein. Jednu od najva�nijih
formula u èitavoj karijeri Ein-
stein je napisao 1905. godine,
nakon provjere Michelson-
Morleyjevog eksperimenta za
proraèun brzine svjetlosti. Ta-
da je došao do zapanjujuæe
veze izmeðu mase tijela i nje-
gove energije, do poznate jed-
nad�be E = mc2. Nakon objave
rezultata australskih znan-
stvenika ovaj kamen-temeljac
moderne znanosti nalazi se
pred novim ispitom. Ne samo
da je upitna teorija relativnos-
ti i Einsteinova Opæa teorija
polja, nego i niz znanstvenih
postignuæa vrhunskih mislila-
ca poput Schrödingera, Hei-

ANTUN MATEJÈIÆ

J
edan od najva�nijih fizi-
kalnih zakona, onaj koji
govori o stalnoj brzini

svjetlosti, posljednjih mjeseci
prolazi detaljnu znanstvenu
provjeru. Teorijski fizièar
Paul Davies i astrofizièari Ta-
mara Davis i Charles Line-
weaver u èasopisu »Nature«
objavili su mjerenja koja po-
kazuju da se brzina svjetlosti
smanjila od nastanka svemi-
ra.

Dva su mo�da najva�nija za-
kona u svemiru, stalnost elek-
triènog naboja i nepromjenji-
vost brzine svjetlosti. Neprom-
jenjiva brzina svjetlosti temelj
je Einsteinove teorije relativ-
nosti, na kojoj se temelje sva
fizikalna razmatranja svijeta
oko nas. Brzina svjetlosti od
300.000 kilometara u sekundi
jedan je od prvih zakona koje
svako dijete nauèi iz fizike i
jedna od temeljnih konstanti
veæine fizikalnih i tehnièkih
jednad�bi.

Posljednja dostignuæa astro-
fizike, otkriæe neutronskih
zvijezda i pulsara te razumije-

29Nedjelja, 19. sijeènja 2003. ZNANOST

JEDAN OD NAJVA�NIJIH FIZIKALNIH ZAKONA PROLAZI DETALJNU ZNANSTVENU PROVJERU 

BRZINA SVJETLOSTI
NIJE STALNA?

Brzina svjetlosti od 300.000 kilometara u sekundi jedan je od
prvih zakona koje svako dijete nauèi iz fizike i jedna od
temeljnih konstanti veæine fizikalnih i tehnièkih jednad�bi

ALBERT EINSTEIN: Slavni je znanstvenik prvi pretpostavio da je brzina gravitacije jednaka brzini svjetlosti

EINSTEIN JE BIO U PRAVU!

IZMJERENA BRZINA
GRAVITACIJE 

K ada je Einstein postavio teori-
ju relativnosti, pretpostavio je

da æe se svjetlost koja prolazi blizu
Sunca skrenuti sa svoje pravocr-
tne putanje jer je zakrivljen i sam
prostor kroz koji svjetlost prolazi.
Ta je pretpostavka potvrðena u
svibnju 1919. godine tijekom po-
mrèine Sunca. Od tada znanstve-
nici pokušavaju izmjeriti brzinu
gravitacije za koju je Einstein pret-
postavio da je jednaka brzini svje-
tlosti.

Prema mjerenjima Edwarda Fo-
malonta iz National Radio Astrono-
my Observatory i Sergeja Kopeiki-
na sa Sveuèilišta u Missouriju, Ein-
stein je još jednom bio u pravu i
brzina gravitacije jednaka je brzini
svjetlosti. Toènije, izmjerena brzina
gravitacije iznosi 0,95 brzine svje-
tlosti.

Iako je stalnost brzine svjetlosti
nedavno osporena i time dovede-
na u pitanje teorija relativnosti, pri-
je poèinjanja bilo kakve ozbiljne
rasprave potrebno je obaviti niz
bitno preciznijih mjerenja svjetlosti

kvazara.
Zasad, teorija australskih znan-

stvenika samo propituje toènost
teorije relativnosti, a rezultati mje-
renja brzine gravitacije ovih su da-
na predstavljeni javnosti.

Mjerenje brzine gravitacije pro-
vedeno je u rujnu prošle godine uz
pomoæ deset radio-teleskopa s ra-
zlièitih mjesta na Zemlji èija je
kombinirana preciznost sto puta
veæa od Hubbleovog teleskopa.
Astronomi su promatrali pomak
svjetlosti udaljenog kvazara pri
prolazu pored Jupitera koji je radi
svoje velike mase uspio dovoljno
zakriviti putanju svjetlosti i omogu-
æiti mjerenje brzine gravitacije uz
moguæu grešku od 20 posto. Na
taj naèin izmjerena brzina gravita-
cije vjerojatno je jednaka brzini
svjetlosti, a sa sigurnošæu se mo�e
reæi da od nje nije dvostruko veæa.
Tim je mjerenjem iskljuèena mo-
guænost da gravitacija djeluje tre-
nutno, kako je smatrao Newton.
Einstein je promijenio model sve-
mirske mehanike i pretpostavio da

gravitacija djeluje najveæom mogu-
æom brzinom u svemiru, brzinom
svjetlosti.

Iako Einsteinova Opæa teorija
gravitacije ima grešaka i još u cije-
losti nije shvaæena, mjerenje brzine
gravitacije veliki je korak u njezi-
nom ispravljanju i stvaranju Univer-
zalne teorije svega, kako neki
znanstvenici vole nazivati teoriju
koja bi objasnila ponašanje svemi-
ra od Velikog praska do danas.

Takoðer, brzina gravitacije jed-
naka brzini svjetlosti postavlja
ogranièenja na teorije o postojanju
paralelnih svemira i teoriju struna,
koje pretpostavljaju postojanje vi-
še dimenzija u svemiru osim os-
novne tri. Neke od teorija višedi-
menzionalnog svemira pretposta-
vljaju da gravitacija mo�e putovati
preèicom kroz druge dimenzije i
na taj naèin postiæi brzinu puno vi-
šu od svjetlosti bez narušavanja te-
orije relativnosti. Jedan od glavnih
pobornika višedimenzionalnog
svemira bio je baš Albert Einstein.
A. M.

KLONIRANJE I MORALNE DVOJBE

Poèela era straha i neizvjesnosti
Valja podsjetiti da su dosad samo Velika Britanija,

Australija, Japan i Danska dopustile terapijsko
kloniranje, uz velike mjere kontrole. No, pitanje koje se

nameæe glasi - hoæe li se zemlje koje su legalizirale
terapijsko kloniranje prije ili kasnije »poskliznuti« i

zavr�iti dopu�tajuæi i ono reproduktivno?

LIDIA ÈERNI

L
judi bi morali stremiti svi-
jesti koja zna sve, a da pri-
tom ostane otvorena novim

provjerama i doprinosima - ne-
dogmatska, nezaprljana, neozlo-
jaðena, nezlobna i svima dostup-
na. Jer poznato je konaèno, ne-
poznato je beskonaèno. U inte-
lektualnom pogledu, nalazimo se
na otoèiæu usred beskrajnog
oceana neobjašnjivoti. Du�nost je
svake generacije da moru otme
još koji komadiæ kopna – rekao je
to cijenjeni britanski prirodoslo-
vac, medicinski struènjak i filo-
zof, tvorac transformizma i štova-
lac Darwinovog uèenja, Thomas
Henry Huxley. I uistinu, du�nost
znanosti trebala bi biti otimanje
moru neobjašnjivosti, komadiæ
po komadiæ kopna znanstvene
uvjerljivosti.

Znanstvena uvjerljivost
na kušnji

Je li upravo znanstvena uvjerlj-
ivost na testu sada kada se poja-
vilo pitanje kloniranja èovjeka?
Kako to obièno i biva, èinjenice
uvijek preduhitre i najbr�e i naj-
maštovitije kronièare. Roðenjem
(navodno) prvog ljudskog klona,
otvorena su vrata potpuno novom
pristupu znanstvenih dometa u
cjelini, a mnogi analitièari idu i
korak dalje - otvorena je era pot-
pune neizvjesnosti. Bez obzira da
li ideja kloniranja èovjeka izaziva
strah ili ne, sam dogaðaj se zbio
upravo onako kako nitko nije
predviðao.

Reproduktivno kloniranje iza-
ziva nekoliko moralnih pitanja,
ponajprije ona koja se tièu sigur-
nosti. Znanstvenici vjeruju da æe
ljudski klonovi biti deformirani
zato što jajašce mora brzo »re-
programirati« novu jezgru koju
prima i prenijeti mu instrukcije
potrebne da stvori potpuno ljud-
sko biæe. Tako geni koje treba
»upaliti« mogu vrlo lako biti »uga-
šeni« i obrnuto. Kako? Greškom!
To vjerojatno objašnjava proble-
me koje �ivotinjski klonovi imaju
sa srcem, pluæima i imunološkim
sustavom.

Drugi problemi mogu biti sup-
tilniji i vjerojatno manje opasni
po �ivotinje, no kad su u pitanju
ljudi, sigurnost mora biti na pr-
vom mjestu. Naime, deformacije
klonova nisu vezane uz genetske
mutacije i predimplantacijska di-
jagnoza ne mo�e ih otkriti dok su
još u formi embrija. Problemi ko-
je ovi nedostaci mogu izazvati po-
javit æe se neminovno kasnije ti-
jekom �ivota.

Opseg nedostataka bit æe si-
gurno veæi nego kod �ivotinja po-
put miša, jer je ljudsko ponašanje
i psihologiju lakše analizirati. Te-

rapijsko kloniranje bilo bi sigur-
nije od reproduktivnog jer nedos-
taci reprogramiranja ne utjeèu
na sve ostale stanice - tek one ko-
rištene u terapiji.

Hoæemo li se
poskliznuti?

Valja podsjetiti da su dosad sa-
mo Velika Britanija, Australija,
Japan i Danska dopustile terapij-
sko kloniranje, uz velike mjere
kontrole. No, pitanje koje nu�no
proizlazi iz gore navedenog je -
hoæe li zemlje koje su legalizirale
terapijsko kloniranje prije ili kas-
nije »poskliznuti« i završiti dopuš-
tajuæi reproduktivno? Ideja »kli-
zanja« temelji se na pretpostavci
da ako, primjerice, dopustite neš-
to, završit æete dopuštajuæi i ono,
što nije dopušteno.

I uistinu postoje dvije moguæ-
nosti da se to dogodi - logièka i
sociološka. S logièkog stajališta
mo�e se dogoditi da ljudi posrnu
i prihvate ono što je »moralno ne-
dopušteno« jer ga ne mogu razli-
kovati od prihvatljive prakse. Sa
sociološke strane posrnuæe je
moguæe jer, èak iako su ove dvije
stvari koncepcijski drugaèije, po-
stojanje jednog stvara okru�enje

prijemèivo i za drugo!
Terapijsko kloniranje je narav-

no koncepcijski razlièito od re-
produktivnog, no prvi korak je is-
ti - ali namjera nije. Terapijsko
kloniranje izvodi se da bi se saèu-
vali �ivoti i izlijeèile bolesti. Re-
produktivno se, pak, izvodi iz ra-
zloga koji mogu sezati od egoma-
nije, preko nejasnoæa u razlici iz-
meðu kloniranja i »uskrsnuæa«
(što je vjerojatno sluèaj kod raeli-
janaca) do razumljive �elje za
biološki srodnim djetetom. Da li
æe terapijsko kloniranje stvoriti
uvijete da se prihvati reproduk-
tivno? Veæina misli da ne, jer te-
rapijsko kloniranje kao krajnji
svoj cilj ima humanost - lijeèenje
ljudi.

I pored toga što veæina znan-
stvenika, politièara i etièara ne
vjeruje kako bi terapijsko kloni-
ranje moglo jednom završiti u re-
produktivnom, zakoni bi morali
vrlo jasno odrediti razlike. Ze-
mlje koje dopuštaju prvo, trebale
bi vjerojatno vrlo strogo zabraniti
ono drugo. No, znanstvenici stra-
huju od zabrane daljnjeg usavr-
šavanja tehnologije kloniranja,
što ne bi bilo dobro za buduænost
znanosti.

PLAKAT DANA IF–a:
Hvalevrijedan pokušaj
populariziranja znanstveno-
istra�ivaèku djelatnosti

NA INSTITUTU ZA FIZIKU ODR�AN JE SKUP POD NAZIVOM »3P IF-a«

Perspektive, primjena i popularizacija fizike
Iza ovog, za znanstvena okupljanja neuobièajeno kratkog naziva, pritajio se
hvalevrijedan i za hrvatske prilike pionirski poku�aj znanstvenika s Instituta

za fiziku da izravno i �to popularnije �irokoj javnosti pribli�e svoju
znanstveno-istra�ivaèku djelatnost

DUJE BONACCI

O
d 15. - 17. sijeènja na In-
stitutu za fiziku u Za-
grebu odr�ao se skup

pod nazivom »3P IF-a«. Iza
ovog, za znanstvena oku-
pljanja neuobièajeno kratkog
naziva, pritajio se hvalevrije-
dan i za hrvatske prilike pio-
nirski pokušaj znanstvenika
ove ustanove da izravno i što
popularnije širokoj javnosti
pribli�e svoju znanstveno-is-
tra�ivaèku djelatnost. Kroz niz
predavanja, tribina, pokaznih
pokusa te organizirane obilas-
ke institutskih laboratorija u
ova su tri dana IF-ovci mnogo-
brojnim posjetiteljima izlo�ili
zanimljiv prikaz dinamiène sa-
dašnjosti i jasno viðenje sigur-
ne buduænosti kako svoje usta-
nove, tako i cjelokupne hrvat-
ske fizike. Iza »3P« jasno su se
dale oèitati perspektive, prim-
jena i popularizacija fizike kao
temeljne znanstvene djelatno-
sti Instituta.

Prvi je dan trodnevnog zbi-
vanja tematski bio posveæen
najmlaðim IF-ovcima, znan-
stvenim novacima zaposlenim
na znanstveno-istra�ivaèkim
projektima Instituta. Kroz èi-
tav niz zanimljivih i sa struè-

nog stajališta izuzetno kvali-
tetnih predavanja, ovi su mladi
znanstvenici prikazali da godi-
ne starosti i sta�a nisu nu�an
uvjet da bi se znanstvenika
smatralo »ozbiljnim«. U svojim
predavanjima oni su predsta-
vili neke od rezultata najnovij-
ih fundamentalnih istra�ivanja
u fizici, u koja su kao djelatnici
instituta ukljuèeni. U poslije-
podnevnim satima odr�ana je
javna tribina pod nazivom »Fi-
zika i mladi«, u kojoj je kao go-
st, izmeðu ostalih, sudjelovao i
ministar znanosti prof. dr.
Gvozden Flego. Iako su teme
izlaganja svih govornika bile
vrlo pomno izabrane, a sama
izlaganja izvrsno pripremlje-
na, publika je, na�alost, cijeli
dogaðaj više do�ivjela kao »mi-
nistarski sat« - gotovo su sva
pitanja bila upuæena jednoj je-
dinoj osobi.

Za oèekivati je da æe iskus-
tva organizatora steèena kroz
ovu tribinu doprinijeti da slje-
deæi dogaðaj ove vrste iznjedri
više èvrstih zakljuèaka i kon-

struktivnih prijedloga.
Put od temeljnih istra�i-

vanja do tehnoloških primjena
dobivenih spoznaja bio je te-
mom drugog dana. Nizom pre-
davanja znanstvenici Instituta

su kolegama i javnosti pred-
stavili nekoliko zanimljivih
projekata u kojima je ostvare-
na sprega znanstvene djelat-
nosti Instituta i njegovog ma-
log, ali vrlo okretnog proizvod-
no-tehnièkog pogona. Kao re-
zultat ovog nastojanja proizaš-
lo je nekoliko ureðaja èiji se
raspon kreæe od visoko kvali-
tetnih naprednih nastavnih
sredstava za dodatne gimna-
zijske programe fizike do teh-
nološki vrhunskih komercijal-
nih znanstvenih mjernih ure-
ðaja. Na poslijepodnevnoj jav-
noj tribini pod nazivom »Fizika
i društvo« raspravljalo se o da-
našnjoj ulozi i buduænosti fizi-
ke, kako na samom Institutu,
tako i u cjelokupnom hrvat-
skom društvu.

Posljednjega dana konferen-
cije Institut je u cijelosti bio ot-
voren za javnost. Više od pet
stotina posjetitelja je u pratnji
djelatnika obišlo mnogobrojne
laboratorije, a prikazano im je
i nekoliko jednostavnih, ali vr-
lo privlaènih pokusa iz po-

druèja fizike kojima se Institut
bavi. Uz tehnièku podršku
CARNet-a, sva tri dana bilo je
omoguæeno praæenje svih zbi-
vanja preko Interneta, a u po-
druènim središtima (Splitu, Ri-
jeci i Osijeku) su se putem te-
lekonferencijske veze i vir-
tualni posjetitelji tijekom pre-
davanja i tribina mogli izravno
ukljuèiti u rasprave.

Nadamo se da æe ovaj smjeli
i u svakom pogledu uspjeli po-
duhvat »iskoraka pred reflek-
tore« Instituta za fiziku poslu-
�iti kao primjer ostalim našim
znanstveno-istra�ivaèkim us-
tanovama na koji se naèin
»komplicirana« znanost mo�e
uz nešto truda vrlo lijepo pri-
bli�iti javnosti i time otplatiti
dio svog duga prema poreznim
obveznicima koji su joj još uvi-
jek glavni financijeri. S druge
strane, vjerujemo da æe ova i
sve buduæe sliène manifestaci-
je doprinijeti poveæanju osje-
tljivosti i razumijevanja hrvat-
ske javnosti prema èinjenici
da su sustavno ulaganje u kva-
litetno obrazovanje mladih
znanstvenika te podupiranje i
odr�avanje svjetske kvalitete
domaæe znanosti nezaobilazni
putokazi prema europskoj i
razvijenoj Lijepoj Našoj.

UMJETNO MESO: Spašava �ivotinje, ali
mo�e li hraniti ljude?

PRVA JEDNAD�BA O SREÆI: Ljudima
omoguæuje da izraèunaju svoje
emocionalno stanje

EMOCIONALNO STANJE MO�E SE IZRAÈUNATI

OTKRIVENA FORMULA
ZA SREÆU?!

A ko ste sretni i u to ste sigurni, on-
da je vaš osjeæaj sigurno rezultat

jednad�be P+5E+3H. Britanski znan-
stvenici tvrde da su otkrili formulu za
sreæu kojom se mo�e toèno utvrditi
emotivno stanje. Nakon anketiranja
tisuæu osoba starijih od 18 godina, psi-
hologinja i njezin kolega koji je samo-
ga sebe nazvao »�ivotnim trenerom«,
zakljuèili su da je sreæa jednaka
P+5E+3H.

U toj jednad�bi P oznaèava osobne
karakteristike (pogled na �ivot, prila-
godljivost i otpornost), E predstavlja
�ivotne uvjete (zdravlje, prijateljstvo i
financijsku stabilnost), a H više ciljeve
(samopoštovanje, oèekivanja i ambici-
je). Ispitanici su od 80 �ivotnih situaci-
ja morali izabrati pet, koje ih èine više
ili manje sretnima, a zatim odgovoriti
na pitanja o svojoj naravi, stajalištima
i �ivotnim situacijama. Posve oèekiva-
no, istra�ivanje je pokazalo da muš-
karci i �ene razlièito do�ivljavaju sre-
æu.

Na sreæu �ena najviše utjeèu sunèa-
no vrijeme, boravak s obitelji i gubi-
tak suvišnih kilograma, dok su muš-

karcima va�niji ljubav, seks, hobiji i
pobjeda kluba za koji navijaju. »Ovo
je prva jednad�ba koja ljudima omo-
guæuje da izraèunaju svoje emocio-
nalno stanje«, tvrde istra�ivaèi. »Re-
zultati pokazuju da odreðeni dogaða-
ji, poput napretka na poslu, mogu po-
zitivno utjecati na ukupno zadovolj-
stvo«.

Istra�ivanje je naruèila turistièka
agencija koja je �eljela utvrditi što
ljude èini sretnima. (H)

HOÆE LI SE »POSKLIZNUTI: Neke zemlje dopustile su terapijsko
kloniranje - hoæe li dopustiti i reproduktivno?

PROMJENJIVA BRZINA SVJETLOSTI: Mo�da je èak i davni ljudski san o putovanju br�em od svjetlosti i istra�ivanju udaljenih svjetova ostvariv?

Uskoro na jelovniku laboratorijski
uzgojeni odresci!

P ojeli biste ukusan odrezak i istodob-
no kravi poštedjeli �ivot? Taj bi pro-

blem uskoro mogli riješiti znanstvenici
koji pokušavaju uzgojiti meso u labora-
toriju. Cilj je pokusa stvoriti meso za as-
tronaute i dugotrajna svemirska puto-
vanja poput misije na Mars. No, kako to
obièno biva sa svemirskim istra�ivanji-
ma, ono što se dogaða u svemiru jedno-
ga bi dana moglo postati uobièajeno i
na Zemlji, piše »New Scientist«.
NASA-ini znanstvenici uzeli su mišiæno

tkivo uginule zlatne ribice i za tjedan da-
na uzgojili kulturu mišiænih stanica. Sta-
nice su u tom razdoblju narasle za 14
posto zahvaljujuæi djelomièno diferenci-
ranim mioblastima, stanicama èijom dio-
bom nastaju mišiæne stanice. No, uzgoj
veæih komada tkiva neæe biti lak. Glavni
je problem, naime, osigurati dovoljno
hrane za rast stanica. U tkivu koje hranu
dobiva krvlju, kapilare ne smiju biti
udaljene više od 200 mikrona, jer bi sta-
nice u meðuprostoru odumrle.
Iako su znanstvenici razvili metode za
uzgoj kokošjeg mesa u laboratoriju, ono
je bez dotoka krvi raslo samo dva mje-
seca. Zato se tra�e nove mehanièke ili
elektriène metode koje potièu rast krvnih
�ila. Iako se NASA zasad radije odluèuje
za vegetarijansku prehranu astronauta,
neki znanstvenici misle da bi laboratorij-
ski uzgoj mesa mogle poduprijeti neke
druge zainteresirane strane, poput
McDonaldsa. Ipak, laboratorijski uzgoje-
no meso potrošaèi æe prihvatiti samo
ako bude ukusno.
Drugo je pitanje reakcija vegetarijanaca i
boraca za �ivotinjska prava. Ako se �ivo-
tinje više ne budu prirodno uzgajale i
ako laboratorijski uzgoj mesa bude jefti-
niji, hoæe li to biti etièki prihvatljivo? (H)


